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 עושים לו "נס" –זכה 
 שבתי בבית ה'

ועולם חזרו ונתמלאו ספסלי בית המדרש,  ברוך השם
 מלחמתה של תורה,, ללחום חזר לחזית "צבא ה'" –התורה 

 באהלי בית המדרש, אשרנו ומה טוב חלקנו.
"אלא ד' אמות של הלכה אין לו והרי חז"ל הק' אומרים 

שיש לו  היחידיזה הדבר  ואם להקב"ה בעולמו בלבד!"
ולא צריכים ללכת בדרכיו,  שגם אנחנולהקב"ה, בודאי 

 , רק בד' אמות של הלכה.להתעסק בשום דבר
 

 הכנה למתן תורה
הכנה רבתי לקבלת שהם ימי  ספירת העומר,ובפרט בימי 

 "שבתי בבית ה'",לקיים  -, אין לך הכנה גדולה מזו התורה
ובכך נזכה דבש, לשקוד ולעמול בתורת ה' המתוקה מ

 בעז"ה לקבלת התורה כראוי.
ובענין מתן תורה, וההכנה למתן תורה, 

והי' הולך  השקיע רבינו הרבה כוחות,
ממקום תורה למקום מישיבה לישיבה, 

לחזק הני צורבי מדרבנן, ושאר  תורה,
"מתן תורה", העם, לקראת היום הגדול 

 ויום שמחת לבו של הקב"ה. יום חתונתו
ממנו במעלה הנשגבה והרבה שמענו 

של תורתנו הק', ובמעלת האדם השלם 
, ונביא "ספון כולו" בתורההזוכה להיות 

 כאן מעט מהדברים.
 

. –נס  .  דרך אמונה.
. מתקופתנו הקשהומתחילה נקדים 

הנה אנחנו עדיין תחת ההשראה של ימי 
ההספד והצער הנורא על סילוקו של 

רוענו הגדול רשכבה"ג מרן שר צדיק, 
וכפי שאנו רואים,  זצוק"ל,התורה 

לא נגיע אפשר לדבר יומם ולילה, ועדיין 
 .לקרסוליו

אך שמענו בימים אלו יסוד גדול מאד, 
 הגה"צ רבי זאב ו. כהן שליט"אשדיבר 

שיכול להועיל לכל בבהכ"נ לדרמן, דבר 
, ]ובמחכ"ת היות ואין לי את הדברים בכתב, א' וא' מאתנו

 אצטט כפי מיעוט השגתי[.
שלא שייך ן שר התורה זצוק"ל זכה לדברים הנה מר

שהוא  "דרך אמונה". למשל ספר להשיגם בדרך הטבע
המסודר בצורה של הלכה למעשה, על הלכות  ענקחיבור 

שאין עליהם פוסקים מסודרים מתקופת הגלות של כלל 
כמו שיש על אורח חיים ויורה דעה, ולייצר חיבור  ישראל,

 והאיך זכה לכך. ין","יש מאכזה, הרי זה ממש בבחינת 
וכל מרצו וכוחותיו שזו היתה שאיפתו הגדולה, אלא היות 

, זכה במסירות נוראה שאין לתארהשקיע בזה יומם ולילה, 
להוציא  לסייעתא דשמיא "עצומה" למעלה מדרך הטבע,

 חיבור עצום זה, שנתפשט בכל העולם.
והביא על כך הגה"צ שליט"א מקורות גדולים מרבינו יונה 

 לת ישרים ועוד, שמבואר בדבריהם יסוד גדול זה.ומסי

 לעשות "כל" שביכלתו
 שמענו כמה פעמים מרבינו זצוק"ל,ועצם רעיון נפלא זה 

, זוכה עושה את "כל" מה שיכול לעשותשכאשר האדם 
כדי  "נס",לסייעתא דשמיא לא כרגיל, ופעמים אף עושים לו 

 שיזכה למה שטרח ושאף להגיע.
 

 שזוכה לתורה האושר הגדול, למי
"קרית ונעתיק כאן קטע מתוך דרשה שאמר בישיבת 

 במעמד הכנסת ס"ת, לפני קרוב לעשרים שנה. מלאכי"
וכך היו דבריו: נראה לעורר כמה דברים, כדי להראות את 

, ואפי' אם הוא זוכה האושר מה שיש לאדם שזוכה לתורה
 איזה שמחה שצריך לשמוח. אין לתארתורה,  "משהו"רק ל
בן אדם לא כ"כ שמח במה שהוא זוכה  בדרך כללבן וכמו

 והרחוב עושה לאדםלתורה, היות 
כל האושר  כאילושיהי' נראה לו 

, עשירות ובתים יפיםשיש זה רק 
וכל מיני דברים של יופי העולם הזה, 

 ושכלול עולם הזה.
שהעולם הזה  ובפרט היום בזמנינו

כל כך משוכלל, שבגלל זה בן אדם 
וזה מה , חושב שזה העיקר

, ושאר דברים שמשמח את האדם
רוחניים לא כ"כ משמח אותו. ואנחנו 

שכל אחד רוצים להסביר מה 
, רק טוב שנשנן ונחזור מסתמא יודע

 את הדברים כפשוטם.
 

 תבור וכרמל עברו את הים!
הגמ' אומרת במגילה )דף כ"ט א'( 
תניא רבי אלעזר הקפר אומר עתידין 

ל בתי כנסיות ובתי מדרשות שבבב
שיקבעו בארץ ישראל, שנאמר כי 

 ...כתבור בהרים וככרמל בים יבא
 עברו את הים שתבור וכרמלוהיינו 

כדי לקבל את התורה, וכמו שפירש 
רש"י שם, ובשביל זה הם זכו 

 להיקבע בארץ...
והשאלה היא מה שרש"י אומר שהכרמל עבר את הים, כי 

ם הא מה שייך שהר יעבור את הים?רצה לקבל את התורה, 
, שינוי הטבעהרי זה  יש לו רגלים ללכת?הר יכול לעבור? 

השר של -והמהרש"א כבר אומר שהכונה היא על המלאך
 ההר...

, האם מה נשתנה ההר הזה מכל ההריםאבל סוף כל סוף 
כל ההרים שבכל העולם באו לראות את קבלת התורה? לא 
משמע ככה, והרי יש הרים יותר גדולים מהר הכרמל והר 

 .תבור..
שתבור וכרמל היות שהם חשקו, ורצו א"כ ע"כ מה רואים, 

שהתורה תינתן עליהם, אף  להיות שותפים במתן תורה
 שהם לא זכו לזה, עכ"פ זכו להיקבע בארץ ישראל...
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 לזכות להיות "בורג קטן" לתורה

וכאן האריך רבינו בדברי המסילת ישרים בפרק ראשון, שכל 
ם המקודש תשוקת הנבראים לשמש את האדם השל

 בקדושתו ית"ש.
הנברא מה שהוא כאילו ואמר: א"כ מה יוצא עכשיו, שאפי' 

כל דבר נברא אם הוא דומם ואפי' בעלי חיים,  רק בורג קטן,
. והבריאה כולה, כל המכונה הזאת "בורג קטן" בבריאההוא 

"האדם של הבריאה, הכל תלוי בעצם באדם, ובאיזה אדם, 
אין כ"כ הרבה יעקב בעולם, כמו יעקב אבינו, אמנם  השלם"

 אבל עכ"פ רואים שהתכלית הוא האדם השלם.
ומה רוצה ההר? התשובה היא כי אמנם הוא בורג קטן! אבל 

אז  אם הוא יכול לזכות קצת, לשמש מקום שיהי' בו תורה,
שבשביל זה הקב"ה עשה "נס" יש לו כ"כ תשוקה לזה, 

רה "ההרים רקדו כאילים", במתן תו שההר יוכל לקפוץ,
התכלית לכולם הי' כזו שמחה, בכל הבריאה כולה, כי זה יהי' 

 יש תורה! -של הבריאה 
בשביל מי היא ניתנה, והתורה שהיא התכלית של הבריאה, 

שהוא בעצם קטן רק בשביל האדם הזה,  בשביל האדם,
ד עם כל מיני קשיים, בתחילה עד מצד אחד, והוא נול מאד

שהוא נולד, ואח"כ החיים שלו עד שהוא מתפתח, יש לו כל 
ואחרי זה כ"כ דברים כך קשיים, עד שהוא נעשה בן אדם.. 

 הוא! העיקר של הבריאה. -, קשים שהוא צריך לעבור
שיהי' לו את הקיום  כל אחד שיכול לעזורובמה שנוגע אליו, 

חלק של התורה[, אולי עי"ז  המצוות של התורה, ]שזה רק
השר שלו שהוא מנהיג את -הוא יזכה לשמחה כזאת, המלאך

וכדאי שהקב"ה יעשה בשבילו הנברא הזה, הוא כ"כ שמח, 
כדי לקבל את התורה, והם  שהוא יוכל לעבור את הים "נס",

אמנם לא זכו לזה כי הקב"ה אמר שסיני יותר טוב מפני 
ל עכ"פ זה מה שהקב"ה שהוא קטן, יש יותר מדת הענוה, אב

 רוצה...
 

 כדי שיהי' נס –צורך גדול 
,  משמע רק כשיש צורך גדולוהרי נסים קורה בדרך כלל 

כי הנברא הזה לא יכול כאילו  "צורך גדול",שגם זה הוא 
לחיות בלי זה, למה כי יש לו אפשרות לזכות להיות משהו 

, אנחנו שזוכים לתורה עצמהשבמשהו קשור לתורה, וא"כ 
 כמה אנחנו צריכים לשמוח. עד

 

 יושבים צפופים מאד
ורצינו להביא עוד דבר קצת בדומה לזה, מה שהגמ' אומרת 
בעירובין )דף נ"ג א'( ואמר רבי יוחנן כשהיינו לומדין תורה 

 ארבעה ארבעה באמה וכו'..אצל רבי אושעיא היינו יושבין 
ואח"כ כתוב אמר רבי כשהיינו לומדין תורה אצל רבי אלעזר 

שכל . זאת אומרת ששה ששה באמהבן שמוע היינו יושבין 
האיך ! והמהרש"א כבר עומד על זה אחד הי' יושב בטפח

ומוכרחים  אפשר שבן אדם יהי' רק טפח, ואומר שזה נס!
 לומר כך, כי לא יתכן אחרת שישבו שש אנשים באמה.

 

 מה נשתנו אלו מאלו
וע, אבל השאלה היא רבי הרי למד אצל רבי אלעזר בן שמ

שתי ואחרי זה רבי יוחנן למד אצל רבי אושעיא, וזה הי' כבר 
שמתחילה הי' שש ואח"כ רק , ומה החילוק דורות אח"כ

 ארבע.
אלא הנה רש"י מבאר שהיו יושבין ששה באמה, שהיו 

, והנה היום מתקרבין לשמוע מפיו ודוחקין זה את זה
ש בזמנינו אם אחד ידחוק את השני, האם יהי' שייך שיכנסו ש

אנשים באמה אחת, ואפי' יעשו את הדוחק הגדול ביותר, 
האיך אפשר הרי לא שייך בשום אופן, וע"כ צריך לומר כמו 

שזה נס, וא"כ למה באמת בתחילה הי' שהמהרש"א אומר 
 שש ואח"כ רק ארבע?

 
 
 
 
 
 

 
 ירידת הדורות בהשתוקקות

וירידת הדורות היתה שבדור שהדורות יורדים, משמע שכיון 
, החשקת התורהרבי אלעזר בן שמוע, אז  שרבי למד אצל

צריך והתשוקה ללמוד את התורה היתה כ"כ גדולה, שהי' 
 להיות שהקב"ה יעשה נס שיהי' אפי' "ששה אנשים"
באמה אחת. ואחרי זה כבר ירד קצת החשקת התורה, 

, והלואי שיהי' לנו בדורינו אפי' חלק "אחד מאלף" מזה]
רק קצת[, ואז הי' נס  אבל ביחס לדור קודם הי' כבר ירידה

 ולפי גודל התשוקה, לפי זה הי' נס. שיכנסו ארבעה באמה,
 

 הבריאה "בטילה" למשתוקק לתורה
נס לא כי באמת נס אפשרי שבכל דבר יכנס המון, אבל 

 צריך שאיפה כ"כ גדולה, אלא כדי לזכות לנס עושים סתם
שכל הבריאה בטלה לגבי האדם שאז הקב"ה מראה 

 ה...שרוצה ללמוד תור
 

 להשתדל בכל כוחינו
ומה רואים, אמנם אנחנו לא מקוים שיהי' לנו כזה דבר, אבל 
מה שאנחנו כן רוצים לדעת, עד כמה שבן אדם צריך 

והתשוקה ללימוד  להרגיש את החביבות של התורה,
, צריך להיות כל כך גדולה, התורה ולקיום המצוות שבה

מנם אנחנו לא בדרגה וא שיהי' נס,שהי' שייך בדורות ההם 
נשתדל עד כמה שאפשר "בכל כזאת, אבל שאנחנו לכה"פ 

" לקיים את התורה והמצוות בכל כך תשוקה, בגדר כוחינו
 שהי' שייך שיהי' יכול להיות נס, ע"כ.

 

 מהפיכת השיעורים
המהפיכה העצומה בשיעורי תורה, שחולל וכך אמר על 

הגים , מה שלפני המלחמה היו נומרן החזו"א זצוק"ל
בשיעור קטן הרבה, וכיום כמעט לא בנמצא גביע שיהי' 

 לעשות את זה. והאיך הצליח החזו"אסמ"ק.  150 -פחות מ 
שיעשה הקב"ה דברים , זכה גודל עמלו בתורהאלא מחמת 

 .שהם נגד הטבע
 

. .  מהפיכות שקטות.
שאפשר לומר דבר זה וברשות הקוראים החשובים, כמדומני 

תהפוכות עולם בעניני חולל , שזכה לעל רבינו בעצמו
בציבור, שהי' שונה  כמה ענינים גדולים מאד, ובעוד הכוללים

לגמרי לפני כעשרים וחמש שנים, ורבינו זכה לסייעתא דשמיא 
 מופלגת, לחולל מהפיכות שקטות.. וזה ג"כ על דרך הנ"ל.

 

.  נס המקוה.
שזכיתי לראות בעיני בימים אלו, במקוה  בדבר פלאי,ואסיים 
לבנות לאחרונה, בקצה דרום  ו "מרכז הטהרה"שסיימ

, וכשהתחילו לבנות שאין שם כמעט גשמיםהארץ, במקום 
שאינם יודעים מה יהי' את המקוה, אמרו לי אנשי המקום 

 עם גשמים.
 בשיעור נכבד,בסוף החורף,  זכינו שירדו שם גשמיםאך 

 שהיו יכולים למלאות בזה את האוצר.
שהשקיעו הרבה נ"ל, היות , רק על דרך הואין לזה הסבר

אשר אין  -כדי לבנות את המקוה  כוחות במסירות עצומה
האיר ה' פניו, ושפך קיתון של  –המקום להאריך כאן 

 גשמים, למקום אשר הכינו...
 

. . .  אנו עשינו את שלנו
"אנו עשינו אין לנו אלא ליקח וליישם יסוד גדול לתוככי לבנו, 

 ענין רוחני שלפנינו.את שלנו, ואתה עשה את שלך", בכל 
ויהי רצון שיזכה כל א' וא' מאתנו להשקיע כל כוחותיו ומרצו 

, ולא להירתע משום מחסוםבהתמדה ועמלה של תורה, 
ובודאי נזכה בכל דבר הנוגע לרוחניות, לקיום רצונו ית', 

 להארת פניו ית' אלינו תמיד בכל הענינים.
  


